
15

اله
نور

ضا 
ی/ ر

هر
مش

س: ه
عک

بی
اس

هم
ا ط

رض
علی

ی/ 
هر

مش
س: ه

عک

پروژه
سیدمحمد فخار

روزنامه نگار

سه شنبه سه شنبه 2828 آذر  آذر 14021402- شماره - شماره 89758975
رشد 2برابری صدور پروانه مسکن

حمیدرضا صارمی، معاون معماری و شهرسازی شهرداری تهران: با توجه به اقدامات صورت گرفته وضعیت 
ساخت مسکن از حالت رکود خارج شده و طبق آمار، رشد صدور پروانه 2برابری را تجربه کردیم. آمار صدور 

پروانه در برخی مناطق از بافت فرسوده به حدود ۳۰۰درصد نیز می رسد.

ساماندهی بازار کهنه فروشان خیابان مولوی
وحیدرضــا انارکی محمــدی، شــهردار منطقــه12: به منظور حــذف زوائد بصــری و جلوگیــری از بروز مشــکلات 
زیست محیطی که در اثر حضور کهنه فروشان ایجاد می شود، رفع سد معبر در محله مولوی از اهمیت به سزایی 

برخوردار است و باید در دستورکار جدی قرار گیرد.

عرضه سهام تیم های استقلال و پرسپولیس در بورس
عرضه سهام تیم های استقلال و پرسپولیس در بورس، روزنه 
امیدی برای هواداران بود و اغلب با علاقه این سهام را خریدند. 
اکنون مدت  طولانی است که از عرضه ســهام این 2 تیم در 
بورس می گذرد و از آن زمان این ســهام نه معامله می شود، 
نه سودی در کار است. فعالیتی هم در بازار ندارند. مسئولانی 
که این وضع را رقم زدند چطور مردم را تشویق به خرید سهام 
این تیم ها کردند؟ چرا ســهام این دو تیــم در بورس تعیین 
تکلیف نمی شود؟ پول های بلوکه شــده مردم تا کی باید در 

ضرر بمانند؟
پهلوانی از تهران 

قطع چندین باره برق در یک روز در شهرک برق اهواز
روزانه 3-2 بار برق محله شهرک برق در اهواز قطع می شود 
که بارها باعث آسیب دیدن وســایل برقی مردم شده است. 
شرکت برق هم به گلایه های مردم اهمیت نمی دهد و حتی 
توضیحی  درباره علت این میــزان قطع برق آن هم در محله 

شهرک برق نمی دهد.
حسنی از اهواز 

بوستان شــفق با تامین امنیت و اجرای طرح توسعه به 
مردم بازگردد

از مســئولان تقاضا داریم بــا اجرای طرح توســعه محلی و 
بازآفرینی در بوستان شفق نسبت به تامین امنیت این بوستان 
اقدام کرده و به مردم محله و رهگذران کمک کنند. بوستان 
شفق به مســاحت ۴هزارمترمربع درضلع غربی بلوار جناح 
ازشمال به کوچه شهید دهزویی، از جنوب به خیابان شهیدان 
صفویان محصورشده است. هم اکنون به علت دیوار های کوتاه، 
ایجاد منفذ در دیوارها و اسکان موقت اراذل و اوباش و معتادان 
متجاهر، بدیهی تریــن اصول اولیه در این بوســتان رعایت 
نمی شود و آکنده از پسماند های متعفن است. همین آسیب ها 
و معضلات موجب شده بوستان شفق و کوچه های منتهی به 
بوستان،  برای تردد شهروندان مناسب نبوده و اهالی محله را 

به دردسر بیاندازد.
عاقبتی از صادقیه تهران 

جاده شمشک به دیزین بازگشایی شود
 چند سالی اســت که به بهانه ریزش کوه، جاده شمشک به 
دیزین مسدود شده است، درحالی که اگر اقدامات لازم برای 
بازگشــایی ایمن این جاده صورت بگیــرد، حجم بزرگی از 
ترافیک بزرگراه  همت وکرج کم  و دسترســی  ساکنان  شرق 

تهران به شمال کشور راحت تر و سریع تر خواهد شد.
شمشکی از تهران

خیابان های خیام و شوش نیازمند چند پل عابر پیاده هستند 
خیابان های شوش و خیام به واسطه وجود مراکز خرید بسیار 
پرترددند و تقریبا در هیچ ســاعتی از شبانه روز خالی از عبور 
و مرور مردم و خودروها نمی شــوند.با توجه به این وضعیت 
نصب چند پل عابر پیاده نه  تنها به طور قابل توجهی از ترافیک 
خودروها به واســطه ازدحام و رفت وآمد مردم خواهد کاست 
بلکه جلوی تصادفات و خسارات مالی و جانی احتمالی آینده 

را هم خواهد گرفت. 
عسگرآبادی از تهران

چرا اعطای وام ودیعه مسکن متوقف شده است؟
بعد از یک ماه دوندگی برای دریافت وام ودیعه مسکن بهانه 
آوردند که باید 2ضامن داشته باشید. با روانداختن به دوست و 
آشنا ضامن دوم را پیدا کردم و با مدارک کامل به بانک مراجعه 
کردم که گفتنــد جلوی همه وام ها را بســته اند و فعلا از وام 
خبری نیست! چرا بانکی به بزرگی بانک ملی از پرداخت یک 
وام ۴0میلیونی معذور است؟ آن وقت در این شرایط سخن از 

وام 300میلیونی می کنند!
سمایی از یزد 

عرضه غذاهای ارزان نیازمند نظارت بیشتری است
به تازگی برخی رســتوران ها و اغذیه فروشــی ها غــذا را با 
قیمت هایی عرضه می کنند که با عقل جور درنمی آید. مثلا 
عرضه کباب هر سیخ 25هزار تومان نمی تواند با قیمت گوشت 
و سایر اقلام مورد نیاز آن در این روزها منطقی باشد. مسئولان 
تعزیرات و اصناف باید بررسی کنند که این اغذیه فروشی ها 
و رســتوران ها چه موادی در تهیه و توزیع غذای شان به کار 

می برند تا سلامت مردم به خطر نیفتد.
رضایی از مشهد 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام كوتاه خوانندگانپیامک

جزئیات تردد موتورسیکلت های برقی
براساس سامانه پایش و رصد ناوگان حمل مرسولات 
پســتی، پیمایــش ۸۶دســتگاه از پرُترددتریــن 
موتورســیکلت های برقی ناوگان شــرکت ملی پست 
در بــازه زمانی 10 ماهــه از آغاز بهره بــرداری پروژه، 
مجموعاً ۷20هزار کیلومتر بوده است و به طور متوسط، 
هر دســتگاه موتورســیکلت برقی در 10ماه گذشته 
۸3۷2کیلومتر پیمایش داشــته که البته بیشــترین 
پیمایش ثبت شده در سامانه مذکور، 1۶هزار کیلومتر 
بوده است. با تبدیل هر دستگاه موتورسیکلت بنزینی 
پســت به برقی، ســالانه 1۴میلیون تومان در مصرف 

سوخت صرفه جویی می شود.
اطلاعات شــرکت کنتــرل کیفیت هوای تهــران از 
تحلیل داده های دریافتــی از ســامانه پایش ناوگان 
موتورسیکلت های پست نشــان می دهد صرفه جویی 
بنزیــن حاصــل از ۷20هــزار کیلومتــر پیمایش 

موتورسیکلت های برقی شــرکت ملی پست در مدت 
10ماه، در حدود 2۹هزار لیتر بوده کــه صرفاً به ازای 
مصرف 2۷مگاوات برق توسط ناوگان حاصل شده است 
که با درنظر گرفتن قیمت فوب بنزین خلیج فارس، از 
محل پروژه مذکور در مــدت 10ماه، در حدود بیش از 
20هزار دلار صرفه جویی تنها در مصرف سوخت برای 
کشور حاصل شده است؛ به عبارتی با تبدیل هر دستگاه 
موتورسیکلت بنزینی شــرکت پست به موتورسیکلت 
برقی ســالانه 1۴میلیون تومان در مصرف ســوخت 

صرفه جویی می شود.
مطابق روند کنونی پروژه، ظرف 5سال، بالغ بر ۶میلیارد 
تومان به قیمت پایه ســال1۴02در مصرف ســوخت 
صرفه جویی خواهد شــد. این در حالی است که برای 
تبدیل ۸۶دستگاه موتورسیکلت بنزینی ناوگان موتوری 
شرکت ملی پست به موتورسیکلت برقی، تنها حدود 
۴میلیارد تومان وام کم بهره بانکی با بازپرداخت ۶0ماهه 
از سوی شهرداری تهران به توزیع کنندگان شرکت ملی 

پست پرداخت شده است.

نفس عمیق با موتورهای برقی
موتورسیکلت های  برقی چه اثری بر کاهش آلودگی هوای تهران دارند؟

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری تهران به تشریح جزئیات جابه جایی دستفروشان چهارراه ولیعصر پرداختمعاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری تهران به تشریح جزئیات جابه جایی دستفروشان چهارراه ولیعصر پرداخت

حذف حذف دستفروشاندستفروشان                      از صحنه تئاترشهر                      از صحنه تئاترشهر
لیلا شریفگزارش

روزنامه نگار

چهارراه ولیعصر چند سالی است كه دیگر ارتباط چندانی با خاطرات 
قدیمی اش ندارد و برای قدم زدن در این محدوده شــهر باید از میان 
دستفروشــان چهارراه برای خود راه باز كــرد و از میان دود كباب 
اغذیه فروشــی ها نگاهی به ساختمان تئاتر شــهر انداخت. حضور 
دستفروش ها كه شاید در روزگاری با همدلی مردم شهر همراه شده 
بود، مدت هاست كه جز شکایت و اعتراض مردم نتیجه ای نداشته است؛ 
به همین دلیل بود كه در تیرماه سال جاری نخستین طرح ساماندهی 
دستفروشان در نقاط مختلف شهر ازجمله محدوده تئاترشهر كلید 
خورد و قرار شد كه با مشاركت شركت شهربان  و حریم بان، شهرداری 
مناطق و نیروی انتظامی، ممنوعیت بساط گســتری در این محدوده 
اجرایی شــود. هر چند با اجرای این طرح ضربتی برای مدتی كوتاه 
دستفروشان از صحنه محدوده تئاترشهر محو شدند، اما در كوتاه ترین 
زمان ممکن شهر باز هم شاهد بازگشــت بساط گستری در چهارراه 
ولیعصر بود تا تمام امیدی كه شــهروندان در مورد ســاماندهی این 
محدوده داشتند، نقش بر آب شود. تصور حضور دائمی دستفروش ها در 
این نقطه از شهر چنان هراسی در دل شهروندان تهرانی انداخت كه در 
نهایت مدیران شهری تصمیم به جابه جایی دستفروشان این محدوده 
گرفتند تا شاید از این طریق بتوانند دستفروشان چهارراه ولیعصر)عج( 
را ساماندهی كنند. حسین نظری، معاون خدمات شهری و محیط زیست 
شهرداری تهران كه روز گذشته نشست خبری با خبرنگاران برگزار 
كرده بود، در بخشی از این نشست به سرنوشت دستفروشان چهارراه 
ولیعصر)عج( پرداخت و گفت: امیدوارم در نیمه اول دی ماه با انتقال 
دستفروشان به نقطه ای دیگر، ساماندهی این محدوده را به پایان برسد. 
این افراد مخل آسایش مردم و به تعبیری مغازه های غیرقانونی هستند 

كه باید با فرهنگسازی این موضوع را حل كرد.

محل جدید دستفروشان ولیعصر كجا خواهد بود؟
نظری در گفت وگو با خبرنگار همشهری آنلاین به بیان جزئیات 
بیشتری در رابطه با این جا به جایی پرداخت.  به گفته او»تنها 
می توانیم بگوییم که محل جدیدی که برای دستفروش های 
خیابان ولیعصر)عــج( درنظر گرفته ایــم در نزدیکی همین 
محدوده اســت. برخی نگران هســتند که بــا جمع آوری 
دستفروش های این محدوده،  افراد جدیدی در اطراف چهارراه 
ولیعصر جای بگیرند. در پاسخ به این نگرانی باید گفت اطلاعات 
و شماره ملی تمام دستفروش های این محدوده را در اختیار 
داریم و بر همین اساس دیگر اجازه نمی دهیم که فرد جدیدی 

به عنوان دستفروش وارد این محدوده شود.

خدمات بهشت زهرا كم هزینه است
معاون خدمات شــهری در رابطه با سازمان میادین و 
تره بار شهرداری تهران گفت: ارتقای کیفیت محصولات 
و افزایش تعــداد بازارها انجام خواهد شــد و مدیر این 
سازمان هم قول داد تا نحوه برخورد نیروهای این میادین 
با ارباب رجوع بیشــتر مورد توجه قرار بگیرد. نظری با 
اشاره به فعالیت سازمان آتش نشانی توضیح داد: کاهش 
ساختمان های ناایمن شــهر و کاهش زمان رسیدن به 
حادثه در این سازمان قابل توجه است. همچنین سازمان 
بهشت زهرا نیز تلاش کرده است تا خدمات را با کمترین 
هزینه ارائه کند و در مقایســه با سایر کلانشهرها باید 
بگوییم که خدمات در بهشــت زهرا بسیار کم هزینه تر 

ارائه می شود.

آخرین وضعیت غذافروشی های سی تیر
او در رابطــه با آخریــن وضعیت خیابان ســی تیر هم 
توضیــح داد: برخی به دلیل بحث مــوزه ملی با حضور 
اغذیه فروشی ها در این محدوده مخالف هستند؛ به همین 
دلیل شرکت ساماندهی، طرحی را با مشورت حاضران در 
این خیابان طراحی کرده و قرار نیست رخداد جدیدی 
همچون تعطیلی آن اتفاق بیفتد و تنها ساماندهی خواهد 
شد.  جا به جایی سی تیر شایعه است و تنها بهسازی از نظر 
بهداشتی، زیبایی و تعداد پیگیری خواهد شد. نظر برخی 
این است که به طور کلی این راسته را منتقل کنیم، اما 
برای انتقال فعلا برنامه ای نداریم. معاون خدمات شهری 
شهرداری تهران در پاسخ به ســؤالی در مورد وضعیت 
جمع آوری زباله های شهر، توضیح داد: در این حوزه در 
حال انجام کار هستیم، اما باید منصفانه عمل و تحلیل 
کنیم. سازمان پسماند هر روز سامانه 13۷ را رصد می کند 
و اقداماتی را مناسب با پیام های مردمی انجام می دهد. 
اگر قراردادهای جدید ابلاغ شــوند، قطعا شاهد تحول 

جدید در حوزه نظافت شهری خواهیم بود.

قبرستان جدید تهران چه شد؟
نظری در مورد آرامستان جدید تهران توضیح داد: شهر 
تهران بیش از حد بزرگ شــده است، حریمی برای این 
شهر باقی نمانده و تمام حریم ها به شهرک یا شهرستان 
تبدیل شده اند. بهشت زهرای تهران ظرفیت محدودی 
دارد که پر شده است و باید برای تدفین اموات در شهر 
تهران فکر اساسی شود. سؤال این است که این اموات در 
کجا باید دفن شوند؟ کسی در مرکز شهر اجازه این کار 
را نمی دهد و اطراف تهــران باید زمین را یافت و تملک 
کرد. 5نقطه از مکان هایی که قابلیت ایجاد آرامســتان 
داشتند، مطالعه شدند و برای ایجاد آرامستان در حال 

هماهنگی هستیم.

بوستان چهارباغ تهران در كنار مصلی
به گفته نظری2هــزار هکتــار در 11نقطــه حریم، 
درختکاری انجام خواهد شد تا از حریم تهران حفاظت 
شود. در شــهر تهران فاز اول بوستان چهار باغ را داریم 
که این بوستان به مساحت ۴5هکتار و در پهنه شمالی 
مصلای تهــران اســت. همچنین لازم به ذکر اســت 
5۴هکتار احیای فضای سبز در رود دره فرحزاد انجام 
شده اســت. او افزود: مناطق باید سناریوی برف روبی 
خود را آماده کنند تا مشخص شود برای هر خیابان چه 
تعداد نیرو وجود دارد و در زمان بارش برف طبق برنامه 
به فعالیت بپردازند. ســازمان پسماند هم ماشین آلات 

موردنیاز را در اختیار خدمات شهری قرار داده است.

8محور اولویت دار برای خدمات شهری
او افزود: نشستی با شــهردار تهران و شهرداران 22منطقه و 
ستاد معاونت ها داشــتیم و در آن جلسه گزارش 20محوری 
به شهردار تهران اعلام شد و شــهردار تهران ۸محور را برای 
معاونت خدمات شهری به عنوان اولویت انتخاب کرد و خواست 
که تمام مسائل کاری مان را با این ۸محور تطبیق دهیم. ما این 
۸محور را به حوزه خدمات شــهری ابلاغ و نظرات همکاران 
را گرفته ایم. نظری در رابطه با ایــن ۸محور گفت: تحول در 
نگهداشت شهر، آمادگی مدیریت شهری برای بارش نزولات و 
موارد فوق العاده، تغییر در چهره شهر با اتکا به مبلمان شهر و 
نورپردازی، تحول نگهداشت و توسعه فضای سبز، ارتقای سطح 
خدمات میادین تره بار و توسعه بازارهای سازمان میادین در 
ابعاد کمی و کیفی، ساماندهی مشاغل سیار و بی کانون و رفع 

سدمعبر که در ۸محور شهری این موضوع پیگیری شد.

 86موتور سیکلت برقی پست تاكنون 10.8تن از آلودگی هوایی كه باید 
طی 10 ماه در تهران منتشر می شده، كاسته اند. درصورت برقی سازی  همه 
ناوگان موتورسیکلت بنزینی پست، این كاهش آلودگی هوا به سالانه 
204تن خواهد رسید. هر موتورسیکلت كاربراتوری در هر كیلومتر 15گرم 

ذرات و گازهای آلاینده تولید می كند. 

از این رو تنها راه حذف آلودگی هوای موتورسیکلت ها، جایگزینی آنها با 
مدل انژكتوری یا برقی است كه راه دوم می تواند آلودگی هوای تولیدی 
آنها را به صفر برساند. از سویی موتورسیکلت های كار تردد بالایی در روز 
دارند و بعضا تا روزانه 60كیلومتر در تهران تردد می كنند. به همین علت 
جلوگیری از تردد آنها اهمیتی صدچندان می یابد. بهمن سال گذشته 
86دستگاه موتورسیکلت برقی به شركت پست تحویل داده شد و این 
نوسازی ناوگان اثری چشــمگیر بر كاهش آلودگی هوای تهران داشته 
است. حال اگر همه 1350موتورسیکلت كاربراتوری پست برقی شود، 

اثری 16برابری بر آمار فوق دارد.

اهمیت برقی سازی  ناوگان
نخستین بار اســفند 13۹۸بود که تفاهمنامه چهارجانبه میان طرف های دولتی و شهرداری تهران برای 
تولید موتورسیکلت های برقی شرکت پست شکل گرفت ولی این تفاهمنامه 3سال عملی نشد تا اینکه اول 
بهمن سال گذشته به همت شهرداری تهران و وزارت ارتباطات، مراسم رونمایی از ۸۶دستگاه موتور برقی 
توزیع کنندگان پستی برگزار شد. هم اکنون از تحویل این ۸۶دستگاه 10ماه گذشته و اعداد و ارقام جالبی 

از این نوسازی ناوگان به  دست آمده است.
طبق اطلاعاتی که شرکت کنترل کیفیت هوای تهران در اختیار همشهری قرار داده، در این پروژه، اعطای 
وام کم بهره، کمک بلاعوض و استفاده از کمک های غیرنقدی )حواله نفت( ماده 12در توسعه پروژه تبدیل 
موتورسیکلت های فرسوده شاغل در حمل بار و کالا به موتورسیکلت برقی با باتری سواپ و ایستگاه شارژ 
با مشارکت و سرمایه گذاری بخش خصوص در شبکه باتری ســواپ در مناطق 22گانه شهرداری تهران 

مورد نظر بوده است.
با توجه به اینکه ناوگان شرکت ملی پست جمهوری اسلامی ایران یکی از مهم ترین ناوگان های حمل ونقل بار 
و کالای درون شهری پایتخت را در اختیار دارد که بالغ بر 1350نامه رسان دارد و با استفاده از موتورسیکلت 
بنزینی و با متوســط پیمایش روزانه حدود ۴0کیلومتر، حجم قابل توجهی از محموله های خُرد پستی را 
در سطح شهر جابه جا می کنند، از این رو طی قرارداد منعقده میان شهرداری تهران و شرکت پست، تعداد 

15۶دستگاه موتورسیکلت برقی به شرکت پست تحویل داده شد.

مزیت ناوگان پست

هر نامه رسان 
از 2۰۰سفر 

شهری جلوگیری 
می کند.

135۰
دستگاه

شمار موتورسیکلت های 
بنزینی فعلی پست تهران

86
دستگاه

تعداد موتوربرقی های 
تحویلی بهمن 14۰1

72۰
هزار کیلومتر

میزان پیمایش 86موتوربرقی 
تحویل شده در 1۰ماه

8372
کیلومتر

میزان پیمایش هر موتوربرقی 
تحویل شده در 1۰ ماه

14
میلیون تومان

میزان صرفه جویی سالانه در مصرف سوخت حاصل 
از  تبدیل یک موتورسیکلت بنزینی پست به برقی

1.2
میلیارد تومان

میزان صرفه جویی سالانه مصرف سوخت 
حاصل از  تبدیل 86موتورسیکلت  برقی

18
میلیارد تومان

میزان صرفه جویی سالانه حاصل از تبدیل همه 
موتورسیکلت های بنزینی پست به برقی

2۰4
تن

میزان کاهش 
 آلودگی هوا

 سالانه 1۳5۰موتور 
پست درصورت 

برقی شدن

1۰.8
تن

میزان کاهش 
آلودگی هوا 

86موتور برقی 
تحویل شده 

در 1۰ماه

15
گرم

میزان 
آلودگی هوای 
یک موتور 

کاربراتوری در 
هر کیلومتر


